
سیاسی
دولت تأکید دارد اینترنت باکیفیت و پرسرعت در اختیار مردم باشد

رئیس جمهور روز چهارشنبه در جلسه هیات دولت با اشاره به سیاست دولت برای ارائه 
اینترنت باکیفیت و پرسرعت خاطرنشان کرد: وزارت ارتباطات مکلف است زیرساخت لازم را 
برای استفاده مردم از مزایای اینترنت امن، باکیفیت و پرسرعت فراهم کند. 

پنجشنبه 5 اسفند 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3۴35

بازدید جانشین ستادکل  نیروهای 
مسلح از جزایر سه گانه خلیج فارس

امیر نصیرزاده با حضور در جزایر نازعات از مواضع و 
استحکامات نیروی دریایی سپاه در این مناطق بازدید 
کرد. به گزارش تس��نیم، امیر عزیز نصیرزاده، جانشین 
س��تاد کل نیرو های مس��لح به هم��راه برخی معاونان 
س��تاد کل نیروهای مسلح، فرماندهان و کارشناسان با 
حضور در مناطق دریایی و جزایر نازعات خلیج فارس، 
از قس��مت های مختلف رزمی، عملیاتی و پش��تیبانی 
یگان های نیروی دریایی سپاه در جنوب کشور بازدید 
و آمادگ��ی و توان رزمی- عملیاتی این یگان ها را مورد 
ارزیاب��ی ق��رار داد. امیر نصی��رزاده در ادامه به منظور 
بررسی میزان آمادگی و توان رزمی رزمندگان مستقر 
در جزایر تنب بزرگ، کوچک و بوموسی، در این جزایر 
حضور یافت و از بخش های شناوری، موشکی، پهپادی، 
جن��گال و قرارگاه های ناویان در جزایر بازدید کرد. وی 
در ادامه با حضور میدانی در جمع رزمندگان و سربازان 
نیروی دریایی سپاه در جزایر نازعات، با عرض خداقوت 
و خس��ته نباش��ید به آنها، بر انجام صحیح و س��ریع 
مأموریت های محوله برای بالا بردن توان دفاعی تأکید 
کرد. امیر نصیرزاده، جانشین ستاد کل نیروهای مسلح 
ط��ی گفت وگویی با مثبت ارزیاب��ی کردن تلاش های 
تحسین  برانگیز رزمندگان و فرماندهان نیروی دریایی 
سپاه در حراست و صیانت از حریم منابع و منافع ملت 
عزیز ایران اس��لامی گفت: آنچه امروز در این س��فر و 
بازدید میدانی موجب خرسندی و رضایتمندی ما قرار 
گرفت، مشاهده جمع کثیری از چهره های جوان ، افسران 
تازه نف��س و آماده ، مصمم با روحیه جهادی، انقلابی و 
سلحشوری است که با توکل بر خداوند متعال محکم و 
با صلابت و هوشیاری کامل برای دفاع از میهن اسلامی 

در این جزایر مقاوم ایستاده اند. 

نگرانی جنبش عدم تعهد از تحریم های 
یکجانبه علیه کشورهای در حال توسعه

نماین��ده ایران در س��ازمان ملل با اع��لام نگرانی 
جنبش ع��دم تعهد از اعم��ال تحریم ه��ای یکجانبه 
علیه کش��ورهای در حال توسعه گفت: این جنبش از 
کشورهایی که مبادرت به اعمال تحریم های یکجانبه 
کرده اند می خواهد با قید فوریت به این تحریم ها پایان 
دهند. به گزارش فارس، »زهرا ارشادی« سفیر  و  معاون 
نمایندگی دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان ملل 
در سخنرانی تحت دستور کار »گزارش کمیته منشور 
ملل متحد« به نمایندگی از جنبش عدم تعهد در کمیته 
ششم مجمع عمومی اظهار داشت: نگرانی عمیق خود 
را درباره اعمال قوانین و سایر اشکال اقدامات قهرآمیز 
در حوزه اقتصادی علیه کش��ورهای در حال  توسعه، از 
جمله تحریم های یکجانبه که موجب نقض منشور ملل 
متحد و تضعیف قوانین بین المللی و قوانین س��ازمان 
تجارت جهانی هستند، ابراز می کنیم. دیدگاه جنبش 
بر این اصل مبتنی اس��ت که اعمال تحریم ها باید به 
عن��وان آخرین راه حل در نظر گرفته ش��ود. وی ادامه 
داد: تحریم های هدفمند تنها زمانی باید اعمال  ش��ود 
که طبق منشور تهدیدی علیه صلح و امنیت بین المللی 
یا اقدامی تجاوزکارانه وجود داش��ته باشد. این ابزار به 
عنوان یک اقدام پیشگیرانه در هیچ و همه موارد نقض 
قوانین، هنجاره��ا یا اس��تانداردهای بین المللی قابل 
اعمال نیست. ارشادی افزود: این جنبش همچنین از 
کشورهایی که مبادرت به اعمال تحریم های یکجانبه 
کرده اند می خواهد با قید فوریت به این تحریم ها پایان 
دهن��د و بر تعه��د جنبش مبنی بر حمای��ت از همه 
تلاش هایی که در راس��تای حل و فصل مس��المت آمیز 
اختلافات بر اساس مقررات حقوق بین الملل و منشور 

ملل متحد است، تاکید می کنیم. 

آمریکا: 
مذاکرات وین پیشرفت قابل توجهی 

داشته است
س��خنگوی کاخ س��فید در یک کنفرانس خبری به 
س��والی درباره احتمال انجام ش��دن توافق در چند روز 
آتی و موضوع تبادل زندانیان آمریکایی در ایران پاس��خ 
داد. به گزارش ایس��نا به نقل از وبگاه کاخ سفید، »جن 
ساکی« در یک  کنفرانس خبری در پاسخ به  این سوال 
که گفته می ش��ود طرفین مذاکرات وین به یک توافق 
نزدیک ش��ده اند؛ آیا از نظر او احتم��ال دارد این هفته 
توافقی انجام شود و آیا آمریکا با انجام شدن توافقی که 
شامل آزادسازی زندانیان آمریکایی و انگلیسی نباشد، 
موافقت خواهد کرد؟ با بیان اینکه »اجازه بدهید با سوال 
دوم شما شروع کنم، چون واقعا مهم است«؛ مباحثات 
درباره آمریکایی هایی را که به ادعای وی بی گناه و به طور 
غیرقانونی بازداشت شده اند، جدا از مذاکرات برجام عنوان 
کرد و گفت: »رابرت مالی« نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران تاکید کرده است »تصور بازگشت به توافق برای ما 
بسیار سخت است، در حالی که 4 آمریکایی بی گناه و بقیه 
در ایران گروگان گرفته ش��ده اند«. بازگرداندن زندانیان 
 ب��ه خانه واقعا فوری��ت دارد و ما می خواهیم خیلی زود 
حل و فصل شود اما این گفت وگوها از کانال جدایی انجام 
می شود. ساکی درباره احتمال رسیدن به توافق در چند 
روز آینده گفت: ما پیشرفت قابل توجهی داشته ایم و این 
پیشرفت ادامه دارد. تا زمانی که درباره همه چیز توافق 
نشود، بر سر هیچ چیز توافق نخواهد شد. بنابراین تا آن 
موقع نمی خواهم ارزیابی خوشبینانه ای به شما ارائه بدهم 
اما مسلما خوب است که پیشرفت چشمگیری شده. اگر 
ایران جدیت نشان دهد، ما بر این باوریم که می توانیم و 
باید در زمینه بازگشتی دوجانبه به اجرای کامل برجام، 

به تفاهم برسیم. 

اخبار

گروه سیاسی: سرانجام طرح حمایت از کاربران فضای مجازی 
به کجا می رسد؟ این سوالی است که در روزهای اخیر تبدیل به 
یکی از موضوعات محل بحث در فضای مجازی ش��ده است. از 
یک سو سایه تردید و ابهامی که بر سر فرجام این طرح سنگینی 
می کند و از سوی دیگر عدم آگاهی عمومی از اقدامات احتمالی 
که در صورت اجرایی شدن این طرح پیاده می شود باعث شده 
بازار گمانه زنی ها، شایعات و تایید و تکذیب ها نیز داغ شود. با این 
حال، آنچه نمی توان درباره آن تردید داشت لزوم قانونمند کردن 
فضای مجازی در کشورمان است. خلأ قانونی در این زمینه باعث 
شده با گسترش اینترنت و افزایش نفوذ آن در زندگی مردم، به 
موازات تمام مواهب ارتباطی، مجموعه ای از بحران های فرهنگی، 
اقتصادی و امنیتی نیز ظهور و بروز  کنند. از همین رو پرسش 
درباره سرانجام این طرح و راهکارهایی که برای قانونمند کردن 
فضای مجازی وجود دارد را می توان یکی از چالش برانگیزترین 
س��والات دانس��ت که ج��واب آن گویای یکی از س��خت  ترین 

آزمون های مجلس یازدهم خواهد بود. 
به گزارش »وطن امروز«، روز سه ش��نبه بود که خبر تصویب 
کلیات ط��رح حمای��ت از کاربران فضای مجازی در نشس��ت 
کمیسیون مشترک طرح صیانت با 18 رای مثبت و یک رای منفی 
منتشر شد؛ خبری که در کسری از ساعت تبدیل به موضوع اول 
فضای مجازی شد. در این میان واکنش های گسترده در شبکه های 
اجتماعی نیز خبر از آن می داد که نمایندگان مردم در خانه ملت 
در نیمه عمر مجلس یازدهم احتمالا با پرسروصداترین طرحی 
که در بهارستان به تصویب رسیده مواجه شده اند. اما این پایان 
کار نبود و در آخرین ساعات روز سه شنبه معاونت قوانین مجلس 
شورای اسلامی با صدور نامه ای اعلام کرد مصوبه طرح حمایت 
از حقوق کاربران در کمیسیون ویژه مجلس باطل است. جلال 
رشیدی کوچی که تنها رای مخالف را در کمیسیون به این طرح 
داده بود در صفحه توئیتر خود اعلام کرد: معاونت قوانین در نامه ای 
از رعایت نشدن آیین نامه داخلی در فرآیند بررسی طرح صیانت 
خبر داد و تاکید کرد آنچه در جلس��ه روز سه شنبه کمیسیون 
مشترک رای گیری شده  متفاوت از طرحی است که از صحن علنی 
مجلس به این کمیسیون ارجاع شده و اساسا نباید مبنای رسیدگی 
و رای گیری در کمیسیون قرار می گرفت. انتشار خبر ابطال این 
طرح سایه تردید را بر سر این قانون سنگین تر کرد تا اینکه هادی 
بیگی نژاد روز گذشته در جلسه علنی مجلس در تذکری درباره 
برخی انتقادات نسبت به طرح نظام تنظیم مقررات خدمات فضای 
مجازی، اظهار داشت: این طرح در صحن علنی مطرح و تصویب و 
سپس با موافقت نمایندگان به کمیسیون مشترک برای بررسی 
ارجاع ش��د و سپس رئیس مجلس خواستار برگشت این طرح 
به صحن ش��د و مجددا رأی گیری و برای بررسی به کمیسیون 
مشترک ارجاع شد اما امروز عده ای سوپرمن بازی درمی آورند و 
از این طرح انتقاد می کنند. نماینده مردم ملایر در مجلس شورای 
اسلامی افزود: به رغم اینکه کمیسیون مشترک جلسات زیادی 
را برای بررسی این طرح برگزار کرد اما معاونت قوانین می گوید 
باید از دستور کار خارج شود، چرا با دست خودمان، خودمان را 
نابود می کنیم، این چه رفتاری اس��ت؟ در این رابطه از رئیس و 
تیم رسانه ای گلایه داریم؛ تا کی باید جوابگوی این رفتارها باشیم 

و چند بار جواب یک مساله را بدهیم؟
در این میان سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
روز گذش��ته در جمع خبرنگاران در پاس��خ به سوالی مبنی بر 
اینکه کلیات طرح حمای��ت از کاربران فضای مجازی در حالی 
در کمیسیون ویژه تصویب شد که معاونت قوانین مجلس این 
رأی گیری را به دلیل تغییر نسخه اصلی غیرقانونی دانسته است، 
موضع هیات رئیسه مجلس در این رابطه چیست؟ بیان کرد: این 
طرح بعد از رأی گیری در صحن مجلس براساس اصل 85 قانون 
اساسی برای بررسی به کمیسیون ویژه سپرده شد که اعضای آن 
را نمایندگانی از کمیس��یون های مختلف مجلس مرتبط با این 
موضوع تشکیل می دهند، بنابراین آنها پیگیری های لازم را انجام 
داده و به لحاظ قانونی حق بررسی این طرح را داشتند، چرا که 
نمایندگان مجلس اختیار قانونگ��ذاری خود را در این رابطه به 
این کمیسیون محول کردند. سیدنظام الدین موسوی تاکید کرد: 
هم اکنون معاونت قوانین مجلس ایراداتی را به روند تصویب کلیات 
طرح حمایت از کاربران فضای مجازی وارد دانسته و طبیعی است 

هیات رئیسه مجلس باید این گزارش را مورد بررسی قرار داده و 
در رابطه با آن تصمیم گیری کند اما به دلیل اینکه بررسی لایحه 
بودجه 1401 در دستور کار صحن قرار دارد، منتظر هستیم که 
بعد از اتمام بررسی آن، جلسه هیات رئیسه تشکیل و این گزارش 
مورد بررسی قرار گرفته و نظر نهایی هیات رئیسه اعلام شود. وی 
در پاسخ به سوالی دیگر از سوی خبرنگاران مبنی بر اینکه این 
مصوبه در رابطه با کلیات طرح حمایت از کاربران فضای مجازی 
است، بیان کرد: بله! و بعد از آن جزئیات این طرح و پیشنهاداتی 
که نمایندگان در رابطه با آن دارند، مورد بررس��ی قرار خواهد 
گرفت و ممکن است دچار تغییراتی شود اما هنوز جزئیات طرح 
رأی گیری نشده است، ضمن اینکه معاونت قوانین نیز درباره نحوه 
رأی گیری در رابطه با این طرح ایراداتی را وارد دانس��ته که باید 
در هیات رئیسه بررسی شود و اگر صحت آن پذیرفته شد، باید 
مجدد برای این طرح رأی گیری شود. همچنین بعد از تصویب 
جزئیات، هم شورای نگهبان باید درباره اصل مصوبه اظهارنظر کند 
و هم مجلس بازه زمانی برای اجرای آزمایشی آن را تعیین کند، 
بنابراین این مصوبه نهایی مجلس محسوب نمی شود. سخنگوی 
هیات رئیس��ه مجلس در پاسخ به پرسش دیگری از خبرنگاران 
مبنی بر اینکه آیا جمع آوری 30 امضا از نمایندگان پیرامون این 
مصوبه وجاهت قانونی دارد، تصریح کرد: این موضوع را آیین نامه 
داخلی مجلس مشخص می کند، ضمن اینکه براساس آیین نامه 
نمایندگان مجلس می توانن��د درباره طرح ها اظهارنظر کرده یا 
امضا جمع آوری کنند اما تصمیم گیری برای رأی گیری مجدد 
این طرح از جمله اختیارات هیات رئیس��ه است. با توجه به این 
توضیحات آنچه واضح است به تاخیر افتادن بررسی سرانجام این 
طرح است. زمانی که می تواند هم فضا را برای گفت وگوی بیشتر 
درباره نقاط ضعف و قوت احتمالی این طرح باز کند و از طرف 
دیگر به نمایندگان مردم این فرصت را می دهد تا با افکار عمومی 

ارتباط گرفته و پاسخگوی سوالات مردم باشند. 
طرحی نه برای فیلترینگ و نه کاهش پهنای باند ■

آنچنان که گفته شد فراتر از تردید درباره سرانجام این طرح، 
ابهام درباره کیفیت اجرای آن است که تبدیل به موضوع محل 
بحث در افکار عمومی شده است. این ابهام باعث شده مخالفان 
طرح نیز با ارائه تفاسیر مختلف بدون اشاره به  بندی مشخص، 
نتایج اجرای طرح »حمایت از کاربران فضای مجازی« را به ظن 
خود شرح دهند. به همین خاطر تصور عمومی نسبت به اجرای 
این طرح بیش از هر چیز بر محور فیلتر شدن شبکه های اجتماعی 
و کاهش سرعت اینترنت شکل گرفته است؛ تصوری که البته 
رئیس کمیس��یون مشترک بررسی طرح حمایت از کاربران در 
فضای مجازی آن را خلاف واقع دانست و گفت: اعضای کمیسیون 
مشترک بارها از مردم و منتقدان خواهش کرده اند به جای توجه 
به شبهات فضای مجازی این طرح مجلس را بخوبی مطالعه کنند؛ 
زیرا در متن طرح به محدودسازی یا بستن شبکه های اجتماعی 
هیچ اشاره ای نشده است. رضا تقی پور در گفت وگو با فارس تصریح 
کرد: حتی نام طرح قبلی نیز در طرح جدید تغییر کرده است و 
این طرح به نام نظام تنظیم گری خدمات فضای مجازی مطرح 

شده است و موضوعاتی همچون محدودسازی یا فیلترینگ در 
طرح جدید مطرح نیست. وی با بیان اینکه در طرح جدید آمده 
اس��ت: فضای مجازی باید دارای چارچوب باش��د، بیان داشت: 
اینکه مطرح می شود در طرح مجلس مسدود سازی یا فیلترینگ 
وجود دارد اصلا چنین موضوعی در طرح حمایت از کاربران در 
فضای مجازی نیامده است و هر کسی که این موضوع را مطرح 

می کند دروغ می گوید. 
علی خضریان از دیگر موافقان طرح »حمایت از کاربران فضای 
مجازی« نیز با انتشار یادداشتی در توضیح این طرح نوشت:  کسی 
با فعالیت شرکت های خارجی و رقابت در اقتصاد دیجیتال مخالف 
نیست. پلتفرم های اقتصادی غیرایرانی همچون نشان های خارجی 
در صنایع مختلف می توانند در ایران فعالیت کنند. آنچه مغایر 
 عقلانیت حکمرانی  اس��ت، قاچاق اطلاع��ات، پهنای باند، عدم 
پرداخت مالیات و پاسخگو نبودن به دولت ایران است. در بخش 
دیگری از یادداشت نماینده مردم تهران آمده است:  باید بپذیریم 
همان طور که مرزهای جغرافیای سیاسی کشور نیاز به مراقبت 
و ساماندهی دارد، جغرافیای سایبری ایران هم باید ساماندهی 
شود، به شیوه ای که شرق و غرب مرز مجازی خود را مدیریت 
می کنند و واژه  مدیریت  به هیچ وجه معنای تهدید اینترنت یا 

مخالفت با اصل آن نیست.   
مخالفان چه می گویند؟ ■

در این میان اما نمایندگان مخالف نیز در اظهاراتی نس��بت 
به نتایج این طرح هش��دار دادن��د. روح الله حضرت پور، نماینده 
ارومیه در توئیتی نوشت: »طرح صیانت همچون بقیه طرح های 
مسدودس��ازی و محدودس��ازی از همین الان شکست خورده 
است. مجلس حق ندارد برای مردم تعیین تکلیف کند. از همان 
ابتدا مخالف این طرح هستم و تلاش می کنیم طرح را به صحن 
آورده و ردش کنی��م. برخی نمایندگان می خواهند بدون نظر 
مجل��س طرح را تصویب کنند. دولت ه��ا نمی توانند در مقابل 
تکنولوژی بایس��تند. میلیون ها ش��غل در بستر فضای مجازی 
ایجاد شده که دولت وظیفه دارد از آنها حمایت کند، نه اینکه به 
دنبال حذف این فضا باشد«. کیومرث سرمدی، نماینده اسدآباد 
نیز در اظهاراتی با اشاره به لزوم اقناع افکار عمومی در این باره 
گفت: »ضمن اذعان به وجود ولنگاری در فضای مجازی و لزوم 
ساماندهی آن، اقناع افکار عمومی پیش نیاز قطعی طرح موسوم 
به صیانت است. برای بازگشت طرح به صحن و بررسی بیشتر و 
شفاف آن توسط تمام نمایندگان، تلاش خود را به عنوان نماینده 

مردم به کار خواهم بست«.
آزمون ضروری ولی دشوار بهارستان ■

افسارگسیختگی فضای مجازی در کنار فقدان ظرفیت قانونی 
برای کنترل این بستر باعث شده در سال های گذشته بحران های 
زیادی به جامعه ایران تحمیل شود. در این میان سرمایه گذاری 
س��نگین جریانات معاند برای بهره گیری حداکثری از این فضا 
در کنار سیاست ضدایرانی صاحبان پلتفرم های اجتماعی باعث 
شده بسیاری از سناریوهای علیه امنیت ملی کشورمان نیز در 
این بستر پی گرفته شود. در نمونه مشهود این رفتارها در حالی 

که گروه های تروریستی تجزیه طلب نیز بیشترین استفاده را از 
شبکه اجتماعی اینستاگرام می برند، این پلتفرم آمریکایی اقدام به 
حذف هرگونه محتوایی در بزرگداشت شهید حاج قاسم سلیمانی 
کرده و حتی اکانت هایی را که محتوایی در دفاع از ایران تولید 
می کنند نیز محدود یا مسدود می کند. در چنین فضایی خیز 
نمایندگان مجلس برای تدبیر درباره »حکمرانی مجازی« امری 
صحیح و قابل توجه است. قانونمند کردن فضای مجازی ضمن 
مقابله با طرح های استکباری، مقابل بسیاری از کلاهبرداری هایی 
که با استفاده از خلع نظام نظارتی در اینترنت صورت می گیرد 
نیز می تواند بایستد. با این حال ضمن واقع بینی در این باره باید 
بایس��ته های اجرای موفق این طرح را نی��ز مدنظر قرار داد که 

مهم ترین آنها به شرح ذیل است.
1  اقن�اع عمومی و دوری از تصمیم گیری پش�ت درهای 
بسته: باز نگه داشتن باب گفت وگو در مواجهه با مردم، شنیدن 
نگرانی های عمومی و بیان راهکارهایی که در این باره اتخاذ شده از 
مهم ترین نکاتی است که نمایندگان مردم باید به آن توجه کنند. 
بازار گسترده شایعات در این حوزه و نگرانی مردم از امکان به خطر 
افتادن کس��ب و کارهای شان از جمله این موارد است. لذا بهتر 
است نمایندگان مجلس و مسؤولان امر ضمن توضیح و تشریح 
اهداف و چگونگی این بحث، در جلساتی با اصناف، آنها را نسبت 
به عدم مخاطره علیه کسب و کارهای شان قانع کنند. بسیاری از 
نگرانی های عمومی در این باره نیز به خاطر تصور این موضوع 
است که با قانونمند ش��دن فضای مجازی امکان ارتباط گیری 
مردم مختل می شود که در این باره نیز باید مردم را بخوبی قانع 
کرد. در نهایت اینکه تصور مردم از این طرح نباید اینگونه باشد 
که توطئه ای علیه منافع آنها اتخاذ شده و تحقق این امر در سایه 

گفت وگو و اقناع مردم میسر است. 
2  تبیین صحیح علل لزوم قانون گذاری در حوزه حکمرانی 
مج�ازی: در کنار برطرف کردن نگرانی های مردم، تبیین علل 
ض��روری بودن حرکت به س��مت حکمرانی مج��ازی از دیگر 
مس��ائلی اس��ت که باید قانون گذاران به آن توجه کنند. سایه 
سنگین هراس آفرینی درباره قانونمند شدن فضای مجازی باعث 
شده اساسا مخاطرات افسارگسیختگی فضای مجازی کمتر در 
مباح��ث روز جایی پیدا کند. از همین رو یکی دیگر از مواردی 
که باید مورد توجه نمایندگان قرار گیرد، لزوم تشریح چرایی نیاز 

کشور به قانون گذاری در این حوزه است. 
3  تضمی�ن کارآمدی طرح: حافظه جمعی مردم مملو از 
اتخاذ تصمیمات فوری با هدف تحقق اموری است که هیچگاه 
رنگ واقعیت به خود ندیده اند. به همین خاطر نمایندگان مردم 
باید بخشی از توجه خود را به این مساله معطوف کنند که اساسا 
ش��رایط برای اجرای صحیح ط��رح »حمایت از کاربران فضای 
مجازی« فراهم شده است یا خیر و اگر جواب مثبت است؛ آنگاه 
این موضوع مجوزی برای بی توجهی به سایر وجوه بایسته نیست، 
چرا که قطعا الزام این قبیل طرح ها، وابسته به میزان کارآمدی 
آنهاست. بنابراین اهتمام اصلی طراحان باید به تضمین کارآمدی 

این طرح معطوف باشد.

گزارش »وطن امروز« درباره ضرورت قانون گذاری برای فضای مجازی و اجتناب از شتابزدگی در تصویب جزئیات طرح »حمایت از کاربران فضای مجازی«

مقدمات حکمرانی مجازی

گروه سیاسی: رفت وآمدهای دیپلماتیک در منطقه با مرکزیت 
ای��ران در میانه مراحل پایانی مذاکرات هس��ته ای در وین و 
تحولات منطقه غرب آسیا در شرایطی شدت گرفته است که 
پس از سفر مهم رئیس جمهور به قطر، وزیر خارجه عمان روز 
گذشته وارد تهران شد و با حجت الاسلام والمسلمین رئیسی و 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه دیدار و گفت وگو کرد. 
به گزارش »وطن امروز«، در سایه توجه دیپلماسی ایران در 
دوره جدید به همسایگان بویژه پس از کاهش حضور آمریکا در 
غرب آسیا، روابط ایران با کشورهای منطقه وارد فصل تازه ای از 
شکوفایی خود شده است. در این میان عمان که همواره روابط 
خوبی با کشورمان داشته و در مقطعی از تحولات هسته ای در 
سال های گذشته میان تهران و واشنگتن میانجیگری کرده 
اس��ت، یکی از همسایگانی است که در حال ارتقای هر چه 
بیش��تر روابط خود با ایران است. پس از سفر چندی پیش 
حسین امیرعبداللهیان به مسقط، وزیر خارجه پادشاهی عمان 
روز گذشته به تهران آمد تا دعوت رسمی هیثم بن  طارق را به 
رئیس جمهور بدهد. »بدر بن حمد البوسعیدی« ضمن ابراز 
خرسندی از حضور در تهران گفت: مایه افتخار است که در 
این سفر نامه سلطان عمان را به برادرش دکتر ابراهیم رئیسی 
رئیس  جمهوری اسلامی ایران تقدیم می کنم. این پیام در رابطه 
با روابط دوجانبه ۲ کشور است که روابط خوب و تاریخی ای 
است که رشد بسیار خوبی دارد. البوسعیدی ادامه داد: امیدواریم 
سفر آقای رئیسی در آینده نزدیک به عمان صورت بگیرد تا 
مرحله جدیدی از روابط و همکاری دوجانبه بین ۲ کشور را 
داش��ته باشیم. وزیر خارجه عمان گفت: زمینه های مختلف 
همکاری بین ۲ کشور بویژه در حوزه های اقتصادی و تجاری 
و فرصت های س��رمایه گذاری وج��ود دارد که می تواند مورد 
توجه ۲ کشور نه فقط در سطح دولتی، بلکه در سطح بخش 
خصوصی باشد و ما می خواهیم این روابط را گسترش دهیم. 

جلسه کمیسیون مشترک اقتصادی 
۲ کشور به ریاست وزرای تجارت ۲ 
کشور در مس��قط برگزار شد که از 
نتایج این نشست ها ابراز خرسندی 
می کنیم و نتایج آن را مورد حمایت 
ق��رار داده و پیگیری خواهیم کرد تا 
اهداف مدنظرم��ان را محقق کنیم. 
وی ب��ا بیان اینکه زمینه های متنوع 
همکاری بین ۲ کش��ور زیاد است، 

خاطرنشان کرد: ارتباط تاریخی در سطح ملت های ۲ کشور و 
جامعه ۲ کشور وجود دارد. وزیر خارجه عمان ادامه داد: روابط 
سیاسی ۲ کشور مبتنی بر اعتماد متقابل و احترام متقابل و 
منافع مشترک است که همیشه تلاش می کنیم این منافع به 
نفع هر ۲ کشور و همچنین به نفع منطقه باشد. البوسعیدی 
اضافه کرد: این منطقه در بخش مهمی از جهان واقع ش��ده 
است. این فرصت را غنیمت می شمارم که بتوانیم درباره مسائل 
مختلفی که اهمیت زیادی برای هر ۲ کش��ور دارد رایزنی و 
گفت وگو کنیم. امیدواریم تلاش های ما از طریق راه حل های 
مسالمت آمیز، گفت وگو و تش��ویق دیگران به اعتمادسازی 
درباره مسائلی که منطقه ما با آن مواجه است، بتواند امنیت و 

شکوفایی و رفاه را برای ملت های مان به ارمغان بیاورد. 

ملاقات با رئیسی ■
روز  رئیس جمه��ور  همچنی��ن 
چهارش��نبه در دیدار »بدر بن حمد 
البوس��عیدی« وزیر خارجه عمان با 
تشکر از دعوت رسمی سلطان عمان 
برای س��فر وی به این کشور، گفت: 
بدون تردید این تعاملات می تواند در 
تحکیم روابط ۲ کشور و حل مسائل 
منطقه ای و بین المللی مؤثر باش��د. 
رئیسی با اشاره به اینکه مواضع دولت عمان مواضعی خوب و 
متین بوده است و تفاوت قابل توجهی با رفتار برخی کشورهای 
منطقه دارد، خاطرنشان کرد: توجه عمان به فلسطین و یمن و 
مسائل منطقه قابل توجه است. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
در نگاه دولت عمان توجه به امنیت منطقه، جهان اسلام و 
مظلومان غرب آسیا وجود دارد، بیان داشت: مناسبات ما با 
عمان مناسبات خوبی است اما در حوزه مسائل اقتصادی و 
تجاری زمینه توسعه بیشتری وجود دارد و ظرفیت های قابل 
توجه هر ۲ کشور می تواند در رشد روابط اقتصادی و تجاری 
به کار گرفته شود. حجت الاسلام رئیسی همچنین با دعوت از 
سلطان عمان برای سفر به تهران، تأکید کرد: اراده و سیاست 
ما در جمهوری اسلامی ایران توسعه همکاری با کشورهای 

دوست بویژه عمان است. 
امیرعبداللهی�ان: موضوعات اندک ولی بس�یار مهم در  ■

مذاکرات وین باقی مانده است
وزیر امور خارجه جمهوری اس��لامی ایران با بیان اینکه 
موضوعات اندک ولی بسیار مهم در مذاکرات وین باقی مانده 
است، تصریح کرد: تحت هیچ شرایطی در مذاکرات از خطوط 
قرمز خود عبور نخواهیم کرد. حسین امیرعبداللهیان چهارشنبه 
چهارم اس��فندماه پس از دیدار و گفت وگو با »بدر بن حمد 
البوسعیدی« وزیر خارجه سلطنت عمان در نشست خبری 
مشترک حضور یافت. وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به 
مذاکرات جاری در وین گفت: مذاکرات وین به مرحله حساس 
و مهمی رسیده است. امروز مذاکرات وین و مسائل منطقه را 
با همتای عمانی مورد بحث قرار دادیم. همچنان موضوعات 
اندک ولی بسیار مهم در مذاکرات وین باقی مانده است. من 
در مونیخ و آقای باقری در وین به صراحت به طرف های غربی 
و به بورل تأکید کردیم به هیچ وجه در مذاکرات وین از خطوط 
قرمز خود عبور نخواهیم کرد. امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما 
تحت هیچ شرایطی در مذاکرات وین از خطوط قرمز جمهوری 
اسلامی ایران عبور نخواهیم کرد و پایبندی خودمان را به این 
مساله با قوت نشان خواهیم داد. لازمه هر گونه مذاکره ای را 
مفید بودن آن می دانیم و اینکه منافعی برای ملت بزرگ ایران 
در آن مذاکره متصور باشد. رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه 
داد: لذا در مجموعه مذاکرات وین تا اینجا خوشبین هستیم 
و امیدواریم اندک موضوعات حس��اس و مهم و باقیمانده در 
مذاکرات با واقع بینی طرف غربی طی روزهای آینده به نتیجه 
برس��د و از تلاش هایی که در بیش از ۹ ماه گذشته در وین 
حاصل شده به این نتیجه برسیم که همه طرف های مقابل ما 
در بازگشت به تعهدات کامل خودشان ذیل توافق سال ۲015 

در وین پایبند خواهند ماند. 

تهران کانون تحولات منطقه؛ وزیر خارجه عمان با پیام سلطان این کشور به تهران آمد

پیام مسقط

    توانمندی هسته ای چون شمشیر داموکلس باید بالای سر عهدشکنان باشد 
علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی سه شنبه در توئیتی نوشت: توانمندی صلح آمیز هسته ای  ایران  باید 
چون شمشیر داموکلس همواره بالای سر عهدشکنان باقی بماند تا تضمینی واقعی برای اجرای تعهدات شان باشد. 
وی اف�زود: س�ال ۹۷ پ�س از خروج  آمریکا  از برجام، بهتر بود مطابق تدبیر رهبری از این »تضمین ذاتی« بیش�تر و 

تاثیرگذارتر استفاده می شد.  


